

Діяльність Верховної Ради України:

дайджест публікацій на сторінках українських ЗМІ

Вип. 34 (1 - 10 грудня 2025 року). – 60 с.

Зміст

Верховна Рада України	1
Голова Верховної Ради України.....	9
Перший заступник Голови Верховної Ради України.....	11
Законотворчість.....	14
Парламентські комітети та фракції.....	34
Народні депутати України.....	39

Верховна Рада України

1. Бюджет-2026: 100 % доходів — на оборону країни
[Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 6 груд. [№ 250]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 03.12.2025 ухвалила Закон України «Про Державний бюджет на 2026 рік». Документ підтверджує пріоритет держави: оборона та безпека країни. Усі внутрішні доходи і запозичення, які Україна збрала власними силами, у 2026 р. спрямовують тільки на зміцнення обороноздатності: грошове забезпечення військових, закупівлю озброєння, підтримку боєздатності, логістику та формування стратегічних резервів. Це майже 60 % усіх видатків бюджету. Зазначено, що загальний обсяг видатків на сектор оборони та безпеки 2026 року становить 2 трлн 807,1 млрд грн, або 27,2 % ВВП. Це ресурс, на якому тримається можливість держави продовжувати опір та зміцнювати армію. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/byudzheth-2026-100-dohodiv-na-oboronu-krayini/>

2. **Верховна Рада ухвалила Державний бюджет на 2026 рік** *[Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 5 груд. [№ 249]. – Електрон. дані. Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко висловила вдячність народним депутатам за підтримку цього ключового документа. За словами очільниці уряду, доходи бюджету зростуть до 2,92 трлн грн, що на 446,8 млрд грн більше, ніж 2025-го. Видатки теж зростуть і становитимуть 4,83 трлн грн, що на 134,5 млрд грн більше, ніж попереднього року. «Мета бюджету — забезпечити оборону країни, підтримати людей і створити умови для економічного зростання навіть в умовах повномасштабного вторгнення», — підкреслила Ю. Свириденко. Вона повідомила, що разом з міністром фінансів було проведено за ці дні зустрічі із представниками фракцій. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/verhovna-rada-uhvalila-derzhavnij-byudzheth-na-2026/>*

3. **ВРП визнала дії ТСК втручанням у діяльність органу суддівського врядування** *[Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані. Йдеться про розгляд на засіданні Вищої ради правосуддя (ВРП) 09.12.2025 питання про втручання Тимчасової слідчої комісії Верховної Ради України (ВР України) з питань розслідування можливих фактів корупційних або пов'язаних із корупцією правопорушень в правоохоронних органах, судах та органах судової влади в діяльність ВРП. Зазначено, що чотирьом членам ВРП надійшли запрошення на засідання зазначеної ТСК для отримання пояснень щодо ухваленого рішення від 02.12.2025 № 2583/0/15-25 "Про вжиття заходів щодо забезпечення авторитету правосуддя за зверненням Вищої кваліфікаційної комісії суддів України", його правових підстав і мотивів. У рішенні наголошено, що члени ВРП здійснюють свої повноваження виключно на підставі Конституції та законів України і не перебувають у відносинах підзвітності або підпорядкованості органам, які їх обрали чи призначили, а сам факт призначення члена ВРП певним органом державної влади не створює для*

нього обов'язку звітувати перед таким органом або надавати пояснення щодо діяльності, мотивів та обґрунтувань ухвалених ВРП рішень чи участі у прийнятті рішень. Зважаючи на характер запрошень ТСК і системність таких дій, ВРП встановила наявність об'єктивних ознак втручання у її діяльність та вирішила: проінформувати Президента України як гаранта дотримання Конституції; повідомити Раду Європи та Європейську Комісію про ситуацію, що може впливати на незалежність судової влади; звернутися до Європейської мережі рад правосуддя, яка відстежує дотримання стандартів незалежності судових рад і може надати підтримку на міжнародному рівні; направити повідомлення до Офісу Генерального прокурора (ОГП) для правової оцінки дій ТСК. У підсумку ВРП визнала дії ТСК втручанням у свою діяльність, що, на думку Ради, створює загрозу незалежності та авторитету правосуддя в Україні. Текст: <https://pravo.ua/vrp-vyznala-dii-tsk-vtruchanniam-u-diialnist-orhanu-suddivskoho-vriaduvannia/>

4. **Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 4 грудня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані.** Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 4 грудня 2025 р., під час якого було ухвалено в цілому проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про фізичну культуру і спорт» щодо наукового та науково-методичного забезпечення у цій сфері; проєкт Закону про внесення змін до підрозділу 2 розділу XX «Перехідні положення» Податкового кодексу України щодо оподаткування податком на додану вартість операції з ввезення на митну територію України товарів для потреб безпеки і оборони (прийнято рішення про невідкладне підписання Закону); проєкт Закону про внесення змін до Кримінального процесуального кодексу України та інших законів України щодо оптимізації процесів

розшуку осіб, зниклих безвісти, та ідентифікації невпізнаних тіл (останків) під час дії воєнного стану. Також ухвалено постанови: про утворення ТСК з питань розслідування порушень законодавства щодо лікування, реабілітації, протезування військовослужбовців і ветеранів, розслідування фактів завищення вартості та неналежної якості лікарських засобів (з урахуванням зауважень та пропозицій Комітету); про утворення ТСК з питань розслідування злочинів, вчинених збройними формуваннями Російської Федерації проти журналістів та інших працівників суб'єктів у сфері медіа (з редакційними уточненнями Комітету) та низку інших. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388992>

5. **Двоє буковинських педагогів отримали Премію Верховної Ради України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що за особливі успіхи в навчанні та вихованні дітей, формування національних та загальнолюдських цінностей, впровадження нових освітніх технологій, створення підручників і навчальних посібників, а також забезпечення доступності освіти для всіх категорій учнів винагороди отримали Добржанська Ольга Михайлівна – директорка комунального закладу «Чернівецька спеціальна школа № 3» та Обершт Оксана Іванівна – вчителька історії, правознавства та громадянської освіти Новоселицького ліцею № 2 Новоселицької міської ради. Зазначено, що Премія присуджена Верховною Радою України (ВР України) за поданням Чернівецької обласної ради, ухваленим під час засідання чергової 21 сесії VIII скликання у жовтні цього року. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389056>

6. **Денисова Д. Держбюджет України 2026: яким буде прожитковий мінімум, скільки заклали на оборону та чи підвищать зарплату вчителям [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані.** Зазначено, що держбюджет на 2026 р., ухвалений Верховною Радою України (ВР України) 03.12.2025,

називали популістським і передвиборним через рекордні 3339 правок і пропозиції масових пільг. Він став компромісним варіантом між вимогами Міжнародного валютного фонду (МВФ), потребами фронту та політичним тиском напередодні виборчого циклу. Попри відхилення більшості популістичних пропозицій, ключові соціальні заходи збережено чи скориговано. Розглянуто, що відомо про фінансування на 2026 р. після його ухвалення депутатами, як зміняться мінімальні зарплати, прожитковий мінімум, зарплати вчителів. Зауважено, що бюджет-2026 залишається надзвичайно залежним від зовнішнього фінансування: майже 40 % його дефіциту покривається коштом міжнародних партнерів. Це означає, що будь-яка затримка або скорочення допомоги змусить уряд переглядати соціальні видатки чи здійснювати екстрені запозичення на внутрішньому та зовнішньому ринках. Така залежність — головний, але не єдиний ризик для виконання бюджету в наступному році. Текст:

<https://focus.ua/uk/economics/735548-byudzheth-2026-skilki-zaklali-na-oboronu-prozhitkovi-minimum-i-zarplati-vchiteliv>

7. **Здоровило Т.** Мер Дніпра розкритикував уряд за виділення 9 млрд на Буковель [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. Подано оприлюднену у Фейсбуці заяву міського голови Дніпра Бориса Філатова, який звинуватив уряд та Верховну Раду України (ВР України) у "системному грабуванні територіальних громад" і пріоритетному фінансуванні політичних проєктів замість потреб прифронтових міст. Він зазначив, що наразі Дніпро взяв на себе витрати, які раніше покривала держава, та наголосив, що в державному бюджеті на 2026 рік передбачено 9 млрд грн на будівництво доріг до Буковеля, що становить половину річного бюджету Дніпра - міста з мільйонним населенням і статусом прифронтового. Міський голова висловив переконання, що державні кошти мають направлятися на оборону, енергоефективність, підтримку критичної інфраструктури та соціальну

сферу у містах, які приймають сотні тисяч переселенців, але, за його словами, "їх відправляють на фактичний підкуп депутатської фракції, котра голосує синхронно з монобільшістю". Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192595/>

8. **Здоровило Т. НАБУ проводить обшуки у ДПС та з'ясовує походження "заставних" внесених за "мідасівців" [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані.** Йдеться про проведення детективами Національного антикорупційного бюро України (НАБУ) 10.12.2025 обшуків і слідчих дій у службових осіб центрального апарату Державної податкової служби (ДПС) і головних управлінь ДПС у Хмельницькій та Миколаївській областях. У повідомленні пресцентру ДПС у Фейсбуці зазначено, що кримінальне провадження пов'язане з питаннями ризикових підприємств, і наголошено, що ДПС діє у правовому полі і завжди відкрита до конструктивної співпраці з правоохоронцями, і наразі керівництво та працівники ДПС повністю сприяють роботі антикорупційних органів. Своєю чергою, директор НАБУ Семен Кривонос під час засідання Тимчасової слідчої комісії (ТСК) Верховної Ради України (ВР України) з питань економічної безпеки проінформував, що НАБУ перевіряє законність походження коштів, які були внесені як застава за фігурантів справи "Мідас" стосовно корупції в енергетиці, та наголосив, що відповідно до законодавства кошти, здобуті злочинним шляхом, не можуть бути використані для сплати застав. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192642/>

9. **Краснолуцька О. Держбюджет-2026: чому обурились військові [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані.** Окреслено основні пріоритети витрат Бюджету–2026, який ухвалила Верховна Рада України (ВР України). Йдеться про витрати на: оборону та безпеку, ветеранську політику, соціальний захист, освіту та науку, охорону

здоров'я, підтримку ВПО, демографічні програми, підтримку економіки тощо. Зауважено, що народні депутати збільшили витрати на виконання своєї роботи до 200 тис. грн на місяць: сума йде окремою статтею та не є зарплатою депутата. Акцентовано, що паралельно з підвищенням видатків на роботу депутатам, зарплата для військових не зростає. Це викликало хвилю хейту в соцмережах, особливо обурились військові. Наведено коментарі виконавчого директора ГО «Інститут геополітичного виміру», військовослужбовця ЗСУ Дмитра Бикова, поетеси, волонтерки та військовослужбовиці ЗСУ Ярини Черногуз, військовослужбовця ЗСУ, журналіста Ігоря Луценка, які висловили різку критику ухваленому бюджету, наголосивши, що «у військових четвертий рік взагалі не збільшується забезпечення», та піддали сумніву компетентність роботи теперішнього складу ВР України. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837725-derzhbuidzhet-2026-chomu-oburylys-viiskovi>

10. Літвин І. Шмигаль анонсував контракти для військових з покращеними умовами [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. Як зазначив під час години запитань до уряду у Верховній Раді України (ВР України) міністр оборони Денис Шмигаль, у Держбюджеті на 2026 рік не передбачене збільшення грошового забезпечення для військовослужбовців. Водночас, за словами міністра, «передбачено запровадження нової форми, контрактної, яка міститиме покращені умови для всіх військовослужбовців, зокрема для чинних військовослужбовців буде змога підписувати контракти за новою формою, отримувати по них більше коштів». Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838062-shmyhal-anonsuvav-kontrakty-dlia-viiskovykh-z-pokraschenymy-umovamy>

11. Резніченко В. "З кращими умовами": в Міноборони анонсували нові контракти для військових [Електронний ресурс] /

Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. На питання щодо виплат військовим глава Міністерства оборони України (МО України) Денис Шмигаль відповів на засіданні Верховної Ради України (ВР України) 05.12.2025 під час "години запитань" до уряду. За його словами, уряд розгляне законопроект МО України щодо запровадження додаткових змін в контрактну форму служби, які передбачають кращі умови для військовослужбовців. Д. Шмигаль зазначив, що підписати контракти за новою формою та отримувати більше грошей зможуть і чинні військові. Він додав, що для перегляду грошового забезпечення військових потрібні інституційні та законодавчі зміни; МО України шукатиме варіанти для вирішення цього питання. За його словами, наразі зарплата, або грошове забезпечення виплачується військовослужбовцям у повному обсязі. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735793-viplati-viyskovim-shmigal-anonsuvav-novu-kontraktnu-formu-sluzhbi>

12. **Харків, місто стійкості, став частиною мережі Центрів захисту прав дитини [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані.** Як повідомив Омбудсман України Дмитро Лубінець, у Харкові відкрили Центр захисту прав дитини. Він висловив вдячність Франції та Норвегії за сприяння у відкритті, а також ЮНІСЕФ в Україні за експертний супровід і спільну роботу. На подію приїхали посол Франції в Україні Гаель Вєсьєр, тимчасова повірена у справах Норвегії Крістін Енстад, голова ЮНІСЕФ в Україні Мунір Мамедзаде, а також очільник міста Ігор Терехов, ректор Харківського національного університету радіотехніки Ігор Рубан, керівництво області та громадськість. Зазначено, що це вже п'ятий подібний центр в Україні. Він працює за європейською моделлю «Барнахус», де всі процедури — від опитувань до психологічної підтримки — відбуваються в одному безпечному просторі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389135>

Див. також: 15-16, 18, 24-25, 29, 39, 41, 93

Голова Верховної Ради України

13. В Києві обговорили проблемні питання прогнозування розвитку українського законодавства [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. Йдеться про роботу конференції "Наукова концепція розвитку законодавства України як основний документ юридичного прогнозування", організованої Інститутом правотворчості та науково-правових експертиз Національної академії наук України (НАН України) за участі представників державних органів, суддів, представників органів суддівського врядування та представників наукової спільноти. У своєму виступі Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук зауважив, що сьогодні питання якості національного законодавства – це питання національної безпеки, та акцентував на особливій ролі в процесі систематизації і прогнозування законодавчих змін представників наукової спільноти. Своєю чергою, презентуючи монографію "Наукова концепція розвитку законодавства України: обґрунтування та прогнозування напрямів правотворчої діяльності", заступниця голови Науково-консультативної ради при Голові ВР України, академік Наталія Кузнєцова відзначила, що важливим кроком для України є прийняття 24.08.2023 Закону України "Про правотворчу діяльність", та наголосила, що вперше на законодавчому рівні як один із основних документів юридичного прогнозування визначено саме наукову концепцію розвитку законодавства України. Текст: <https://pravo.ua/v-kyievi-obhovoryly-problemni-pytannia-prohnozuvannia-rozvytku-ukrainskoho-zakonodavstva/>

14. Голова Верховної Ради Руслан Стефанчук провів зустріч із Президентом Кіпру Нікосом Христодулідісом [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. –

5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що напередодні початку головування Кіпру в Європейському Союзі, яке розпочнеться 01.01.2026, Голова ВР України Руслан Стефанчук зустрівся з Президентом Кіпру Нікосом Христодулідісом. Р. Стефанчук підкреслив, що тривалий мир в Україні є ключовим елементом безпеки для всієї Європи, а безпека ЄС нерозривно пов'язана з безпекою України, і сторони домовилися продовжити активний міжпарламентський діалог та підтримку реформ. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389011>

15. До Верховної Ради України передали Вифлеємський вогонь миру [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що представники скаутської організації України «Пласт» передали до Верховної Ради України (ВР України) Вифлеємський вогонь миру. Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук наголосив, що ця щорічна тепла та світла традиція нагадує про ключові цінності, які об'єднують українців. Він подякував пластунам за важливу місію та збереження традиції, яка в умовах сьогодення набуває особливого змісту та сили. «Нехай Вифлеємський вогонь додає сил, віри й тепла кожному, хто працює та служить заради України», — підкреслив Р. Стефанчук. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389086>

16. Руслан Стефанчук вручив премії Парламенту молодим ученим та закликав посилювати роль науки в розвитку України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук вручив дипломи та відзнаки лауреатам Премії ВР України і провів зустріч із переможцями конкурсу. Премію отримали 66 молодих науковців, відібраних за результатами конкурсного відбору. На розгляд було подано роботи з 16 галузей наук із 18 регіонів країни. Р. Стефанчук

підкреслив, що ця Премія є однією з найзначущіших відзнак, які він має честь вручати. Він наголосив на глибокій повазі до молодих учених, які демонструють потужну мотивацію, працелюбність та прагнення відкривати нове. Голова ВР України подякував лауреатам за їхні дослідження та самовідданість, що формують інтелектуальну основу держави. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389010>

17. **Руслан Стефанчук: Представлення проєкту Антикорупційної стратегії 2026 - 2030 — це не формальність, а орієнтир** *[Електронний ресурс]* / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України**. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Голова Верховної Ради України (ВР України) на своїй фейсбук-сторінці повідомив про участь у Національному антикорупційному форумі. Він наголосив, що боротьба з корупцією — це не окрема політика, а фундаментальна умова національної безпеки, стійкості державних інституцій та нашого руху до Європейського Союзу (ЄС). Також акцентував увагу, що у воєнний час будь-який прояв корупції б'є не лише по довірі громадян, а й по здатності держави ефективно воювати, відновлюватися та розвиватися. Тому представлення проєкту Антикорупційної стратегії 2026 - 2030 — це не формальність, а орієнтир, за яким держава, бізнес і громадянське суспільство мають рухатися однією траєкторією. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389132>

Див. також: 4, 29

Перший заступник Голови Верховної Ради України

18. **Олександр Корнієнко: корінні народи України — гідні члени української родини** *[Електронний ресурс]* / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України**. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко звернувся з вітальним словом до учасників

Конгресу корінних народів України, зокрема лідерів кримськотатарського, караїмського та кримчаківських народів, і відзначив їхню важливу роль у підтримці та захисті України. Він підкреслив, що Верховна Рада завжди буде на боці корінних народів, готова надавати ресурси та підтримку для реалізації державної політики через законодавство, взаємодію зі спільнотами та діалог із Меджлісом кримськотатарського народу. Перший віцепікер підкреслив важливість міжнародної співпраці у сфері захисту прав корінних народів та інтеграції їхніх інтересів у європейські стандарти.
Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388955>

19. Олександр Корнієнко: між Україною та Словенією існує реальний потенціал для розширення двосторонньої військово-технічної співпраці *[Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко провів зустріч із Міністром оборони Республіки Словенія Борутом Сайовіцем. За його словами, зустрічі дали продуктивний імпульс для розвитку міжпарламентських відносин і сприятимуть подальшій співпраці комітетів обох парламентів у питаннях оборони та європейської інтеграції України. Перший віцепікер також відзначив важливість приєднання Словенії до ініціативи PURL, яка може стати прикладом для інших партнерів НАТО, що ще не приєдналися. Він наголосив на реальному потенціалі для розширення двосторонньої військово-технічної співпраці.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389003>

20. Олександр Корнієнко: реформа децентралізації в Україні – найуспішніша за оцінкою європейських партнерів *[Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) долучився з вітальним словом до Бучанського Форуму «Реформи. Децентралізація.*

Євроінтеграція». Під час свого виступу О. Корнієнко наголосив на важливості децентралізації як ключового елементу розвитку сильних регіонів та ефективної взаємодії між центральною і місцевою владою. Він відзначив досягнення ВР України у впровадженні реформи та підкреслив необхідність подальшого узгодження підходів до її реалізації. Окремо наголосив на необхідності підвищення ефективності місцевого самоврядування, зокрема щодо якісного супроводу ветеранів після демобілізації та звільнених з полону українців. За словами Першого віцепікера, ключовим залишається ухвалення законодавства щодо розподілу повноважень у системі місцевого самоврядування. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388927>

21. **Олександр Корнієнко: Україна продовжує впроваджувати децентралізаційну реформу та зміцнювати багаторівневе врядування [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко 2 грудня взяв участь у брифінгу, присвяченому подальшому впровадженню децентралізаційної реформи та зміцненню багаторівневого врядування в Україні. Головною темою брифінгу стало представлення Проєкту особливостей реалізації Концепції реформування місцевого самоврядування та територіальної організації влади в Україні. У центрі обговорення – подальші кроки щодо реалізації Концепції та продовження реформи децентралізації. Перший заступник Голови ВР України закликав міжнародних партнерів сприяти посиленню місцевого самоврядування в регіонах, що має важливе значення для євроінтеграції України. «Вдячні за спільно реалізовані проєкти та сподіваємося, що їхня кількість тільки зростатиме», — зауважив О. Корнієнко. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388982>**

22. **Олександр Корнієнко: українська молодь є справжнім рушієм змін і драйвером розвитку держави** *[Електронний ресурс]* / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України**. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) О. Корнієнко взяв участь у форумі державотворців «Софія Київська». Зауважено, що цей щорічний захід, який проводиться вже ввосьме, є платформою для молоді, де вона може ознайомитися з функціонуванням усіх гілок влади та ключових інституцій, що формують основу сильної та стійкої держави. Для молодих українців це також можливість побачити процеси державотворення зсередини, сформувані власне бачення майбутнього України та зрозуміти, яку роль вони можуть відіграти в цих процесах. За словами Першого віцеспікера, молодь, яка взяла участь у форумі, демонструє високий рівень мотивації та розуміння державних процесів. «Щоразу під час наших зустрічей я бачу молодих людей, які є справжнім рушієм змін і в майбутньому стануть драйверами розвитку держави. Вони ставлять предметні запитання, що свідчить про їхню активну залученість до життя країни. Це ті, хто творять себе і творять Україну», — зазначив О. Корнієнко. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389027>

Законотворчість

23. **В Україні врегулюють порядок виплати винагороди викривачам корупції: що пропонує законопроект 14274** *[Електронний ресурс]* // Суд.-юрид. газ. – 2025. – 5 груд. – Електрон. дані. Окреслено ключові норми зареєстрованого у Верховній Раді України (ВР України) законопроекту № 14274 "Про внесення змін до Кримінального процесуального кодексу та інших законодавчих актів щодо врегулювання виплати винагороди викривачам", який визначає чіткі правила для громадян,

які повідомляють про корупційні злочини та сприяють їх розкриттю. Зокрема законопроект уточнює статус "викривача", порядок інформування Національного агентства з питань запобігання корупції (НАЗК) та механізм виплати винагороди, а також передбачає уточнення механізму виплати винагороди викривачам. Запропоновано: доповнити Кримінальний процесуальний кодекс України (КПК України) вимогою для прокурора: протягом п'яти днів після передачі обвинувального акта до суду він повинен письмово повідомити НАЗК про кримінальне провадження, у якому брав участь викривач, і надати необхідні відомості; змінити порядок виконання судових рішень; зобов'язати суд у п'ятиденний строк надсилати копію рішення про виплату винагороди до НАЗК. Як вказано у пояснювальній записці до проекту, ухвалення закону дозволить гарантувати викривачам корупції право на винагороду та забезпечить реальний механізм отримання такої винагороди, передбаченої Законом "Про запобігання корупції". Текст: <https://sud.ua/uk/news/publication/347869-v-ukraine-ureguliruyut-poryadok-vyplaty-voznagrazhdeniya-razoblachitelyam-korrupsii-chto-predlagaet-zakonoproekt-14274>

24. **Верховна Рада створила ТСК для розслідування можливих фактів незаконної забудови [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Йдеться про ухвалення Верховною Радою України (ВР України) 04.12.2025 в цілому проекту Постанови № 13357 про утворення Тимчасової слідчої комісії (ТСК) з розслідування можливих фактів незаконної забудови, самовільного зайняття земельних ділянок, самовільного будівництва, зловживань та неефективного використання коштів і майна, що перебуває в управлінні суб'єктів управління об'єктами державної та комунальної власності, які зумовили появу об'єктів незавершеного житлового будівництва, що призводить до порушення конституційного права на житло військовослужбовців Збройних Сил України (ЗСУ), інших утворених відповідно до законів України військових**

формувань та правоохоронних органів спеціального призначення, членів їх сімей та внутрішньо переміщених осіб (ВПО). Окреслено завдання ТСК, серед яких: розслідування порушень містобудівного та земельного законодавства, пов'язаних із незаконною забудовою, самовільним будівництвом і неефективним управлінням державним та комунальним майном; аналіз роботи органів влади та місцевого самоврядування, відповідальних за регулювання містобудування, експлуатацію інженерних мереж і надання комунальних послуг, а також встановлення можливих зловживань або фактів корупції; вивчення причин появи об'єктів незавершеного житлового будівництва та напрацювання пропозицій щодо завершення їх зведення для забезпечення житлом ВПО, військових та інших категорій громадян тощо. Текст: <https://pravo.ua/verkhovna-rada-stvoryla-tsk-dlia-rozsliduvannia-nezakonnoi-zabudovy-ta-porushen-u-sferi-derzhavnoi-i-komunalnoi-vlasnosti/>

25. Верховній Раді рекомендовано ратифікувати Угоду між Кабінетом Міністрів України та Федеральною Радою Швейцарії щодо співробітництва у процесі відновлення України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що під час засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва були розглянуті питання щодо проєктів законів України «Про ратифікацію Угоди між Кабінетом Міністрів України та Федеральною Радою Швейцарії щодо співробітництва у процесі відновлення України» та «Про припинення дії, вихід та денонсацію міжнародних договорів України, укладених Урядом України з урядами Російської Федерації, Республіки Білорусь та в рамках Співдружності Незалежних Держав». Також розглянуто питання про затвердження Плану законопроектної роботи ВР України на 2026 рік і

підтримано пропозиції Комітету до Плану законопроектної роботи. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388923>

26. **Вишневська Т. В Україні скасували ДПА: Рада прийняла закон про вступну кампанію 2026 року [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Як повідомила пресслужба Верховної Ради України (ВР України), парламент ухвалив закон щодо державної підсумкової атестації (ДПА) та вступної кампанії 2026 р., який передбачає скасування ДПА для всіх, однак вступники, як і в попередні роки, складатимуть національний мультипредметний тест (НМТ). Зазначено, що прийняття законопроекту сприятиме гарантуванню безпеки вступників під час проведення вступної кампанії 2026 р., формуванню контингенту здобувачів вищої та фахової передвищої освіти, збереженню інтелектуального потенціалу нації, стимулюватиме до навчання в Україні, знизить соціальну напругу в суспільстві в частині визначеності правил і вимог вступної кампанії 2026 р. і проходження ДПА.** Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735540-v-ukrajini-skasuvali-dpa-rada-priynyala-zakon-pro-vstupnu-kampaniyu-2026-roku>

27. **Волинь – серед лідерів за темпами залучення інвестицій завдяки спрощеній процедурі зміни цільового призначення землі [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Волинській області підбили підсумки впровадження механізму швидкої зміни цільового призначення земельних ділянок із сільськогосподарського призначення для потреб промисловості та енергетики. Під час онлайн-наради 2 грудня відбулося обговорення результатів застосування Закону України № 3563-IX, який є складовою державної політики «Зроблено в Україні» та спрямований на прискорення економічного відновлення. Наголошено, що саме у Волинській області вперше в Україні було видано мотивований висновок за новою процедурою.**

Спрощений механізм, який раніше займав від одного до трьох років, нині дає можливість здійснити зміну цільового призначення земельної ділянки протягом півтора місяця. Це значно підвищує інвестиційну привабливість краю. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388964>

28. Впроваджуємо доступність цифрових сервісів для всіх категорій громадян [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Повідомлено, що 5 грудня Кабінет Міністрів України (КМ України) подав до Верховної Ради України (ВР України) проєкт Закону «Про цифрову доступність в Україні» (реєстр. № 14278). Відповідно до пояснювальної записки, законопроєкт розроблено з метою створення ефективного механізму для забезпечення цифрової доступності електронних інформаційних ресурсів, онлайн-ресурсів та електронних послуг для всіх осіб, зокрема з функціональними порушеннями або інвалідністю. Зазначено, що документ підготовлено відповідно до зобов'язань України за Угодою про асоціацію з Європейським Союзом (ЄС). Він визначає обов'язок державних органів та інших установ забезпечити доступності веб-сайтів, мобільних додатків та електронних сервісів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389089>

29. Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 3 грудня 2025 року [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 3 грудня 2025 р., під час якого було ухвалені в цілому проєкт Закону про Державний бюджет України на 2026 рік, проєкт Закону про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо встановлення безперервності страхового стажу особи, поновленої на роботі після незаконного звільнення та інші. Також ухвалено за основу проєкт Закону щодо забезпечення права

військовослужбовців, ветеранів та звільнених з полону військовополонених на належну медичну допомогу, реабілітацію, протезування (зі скороченням наполовину строку подання пропозицій та поправок). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388974>

30. Денисова Д. Арешт нерухомості, рахунків і цифровий контроль: як в Україні боротимуться з боржниками [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Вказано, що законопроект № 14005, який стосується змін у сфері виконавчого провадження, викликав хвилю обговорень, адже він змінює підхід до стягнення боргів в Україні: автоматичний контроль за боргами громадян через цифрові реєстри має пришвидшити процес виконання рішень і знімає зайві бюрократичні обтяження. Фахівці з права розібрали документ і пояснили, що саме зміниться для громадян. За їх словами, законопроект не змінює правил вилучення майна, проте робить процеси значно швидшими завдяки автоматичному обміну даними між реєстрами. Розглянуто, як хочуть змінити контроль за боржниками, як відбуватиметься автоматичний арешт майна, які борги можуть призвести до автоматичного арешту. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735361-novi-pravila-dlya-borzhnikiv-shcho-oznachayut-avtomatichni-obmezheniya-na-mayno>

31. Долинська М. Витребування кримінальних проваджень та участь у засіданнях Кабміну – БЕБ пропонують нові повноваження, законопроект [Електронний ресурс] / Марія Долинська // Суд.-юрид. газ. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Йдеться про зареєстрований у Верховній Раді України (ВР України) законопроект № 14207-І від 27.11.2025 про внесення змін до деяких законів України щодо вдосконалення правового регулювання діяльності Бюро економічної безпеки України (БЕБ). Зазначено, що документ, який спрямований на комплексне оновлення нормативної бази щодо повноважень БЕБ, вносить зміни до низки законів щодо правоохоронної діяльності, фінансового моніторингу, доступу до

реєстрів та оперативно-розшукових функцій. Окреслено основні зміни, передбачені документом, та вказано на деякі ризики законопроекту, серед яких: концентрація повноважень БЕБ, що полягає у розширенні оперативних функцій Бюро і надання директору права витребовувати кримінальні провадження з інших органів; невизначеність терміна "центральный орган виконавчої влади із спеціальним статусом", який вводится новою редакцією статті 1 Закону про БЕБ; виникнення конфлікту підслідності, адже право директора БЕБ перебирати провадження з інших органів фактично дозволяє БЕБ втручатися у вже розпочаті розслідування; надмірний доступ БЕБ до фінансової інформації. Текст: <https://sud.ua/uk/news/publication/347534-istrebovanie-ugolovnykh-proizvodstv-i-uchastie-v-zasedaniyakh-kabmina-beb-predlagayut-novye-polnomochiya-zakonoproekt>

32. **Здоровило Т. "Дотискають": Зеленський може змінити законодавство про вибори в час війни [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані. Подано коментар Президента України Володимира Зеленського під час онлайн-брифінгу 09.12.2025 щодо можливості проведення президентських виборів. Глава держави заявив, що готовий до виборів, якщо міжнародні партнери зможуть забезпечити безпеку під час їх проведення. Він також наголосив на необхідності законодавчої основи для легітимності проведення виборів і повідомив, що звернеться до парламентарів із проханням підготувати законодавчі пропозиції щодо можливості зміни законодавчих основ і закону про вибори під час воєнного стану. Текст:** <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192636/>

33. **Здоровило Т. ВРУ вилучила російську зі списку мов, які потребують захисту [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Йдеться про ухвалення Верховною Радою України (ВР України) в цілому законопроекту № 14120 про оновлення офіційного перекладу Європейської хартії регіональних або**

міноритарних мов. Законопроект уточнив переклад Хартії, зокрема базовий термін "regional or minority languages", раніше перекладений як "регіональні мови або мови меншин", відповідно до нового перекладу означає "регіональні або міноритарні мови", що точніше передає зміст документа й усуває можливості політичних маніпуляцій довкола статусу української мови. Зазначено, що відповідно до законопроекту зі списку мов, які потребують захисту, вилучили російську, оскільки вона не є загроженою, має історичне домінування та не потребує спеціального захисту. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192533/>

34. **Кохан Л. Язык агресора вилучили зі сфери захисту: що це означає для російської і російськомовних [Електронний ресурс] / Людмила Кохан // Україна молода. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані.** Йдеться про ухвалення Верховною Радою України (ВР України) в цілому запропонованих Міністерством культури змін до законодавства щодо оновленого офіційного перекладу Європейської хартії регіональних або міноритарних мов. Зазначено, що ухвалений законопроект виправляє попередні неточності перекладу та приводить українське законодавство у відповідність до автентичних текстів Хартії, вилучаючи російську мову зі сфери захисту. Відповідно до рішення парламенту оновлено перелік мов, до яких застосовуються положення Хартії, і після консультацій із громадськістю та Комітетом ВР України з питань гуманітарної та інформаційної політики до переліку включили 18 мов: білоруську, болгарську, гагаузьку, іврит, ідиш, караїмську, кримськотатарську, кримчацьку, німецьку, новогрецьку, польську, ромську, румейську, румунську, словацьку, угорську, урумську та чеську. Вилучення російської мови з переліку відповідає положенням Хартії, адже її норми не повинні шкодити державній мові та національній безпеці, а вилучення "молдавської" мови пов'язано з тим, що Республіка Молдова визнала румунську державною мовою. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3989/2006/192616/>

35. **Літвин І.** Рада ухвалила закони щодо обороноздатності України *[Електронний ресурс]* / Інна Літвин // **Korrespondent.net** : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) 04.12.2025 ухвалила два закони: щодо розширення податкових пільг для потреб оборони та щодо спрощення митних процедур для імпорту товарів, потрібних для оборони. Так Закон № 14169 передбачає звільнення від ПДВ імпорту комплектуючих для безпілотників, машин механізованого розмінування, засобів протидії технічним розвідкам та інших товарів, необхідних для модернізації та ремонту озброєння. Під дію Закону підпадають сучасні симулятори бойових дій для навчальних центрів і полігонів, що дозволить підвищити якість підготовки військовослужбовців. Закон № 14170 розширює перелік випадків, коли виробники та постачальники техніки для армії можуть не сплачувати ввізне мито. Це стосується комплектуючих для безпілотників, машин розмінування, засобів протидії технічній розвідці та іншої техніки, що виробляється, ремонтується або модернізується для ЗСУ. Також Закон визначає порядок дій у випадках втрати, пошкодження чи непридатності імпортованих товарів під час випробувань. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837772-rada-ukhvalyla-zakony-schodo-oboronozdatnosti-ukrainy>

36. **Лученко Т.** Рада включила в порядок денний скандальний законопроект про полювання: у перелік мисливських тварин додають борсука *[Електронний ресурс]* / Тарас Лученко // Суд.-юрид. газ. – 2025. – 5 груд. – Електрон. дані. Окреслено ключові норми законопроекту № 3200 про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо удосконалення законодавства у сфері мисливського господарства та полювання і запобігання незаконному полюванню. Законопроектом передбачено: внесення змін до переліку мисливських тварин; запровадження картки добування мисливських тварин замість ліцензій на добування мисливських тварин; деякі зміни до правил полювання; встановлення

граничних норм полювання. Окрім того, полювання із застосуванням приладів нічного бачення стане кримінальним злочином із покаранням у вигляді штрафу від 300 до 400 неоподатковуваних мінімумів доходів громадян або громадських робіт на строк від 160 до 240 годин, або обмеження волі на строк до трьох років, з конфіскацією знарядь і засобів вчинення правопорушення та всього добытого. Вказано, що Головне науково-експертне управління висловило низку критичних зауважень до законопроекту, а Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань антикорупційної політики зробив висновок, що законопроект не відповідає вимогам антикорупційного законодавства, підставою для чого стало наділення місцевих органів влади дискреційними повноваженнями на затвердження наведених лімітів на полювання. Текст: <https://sud.ua/uk/news/publication/347850-rada-vklyuchila-v-povestku-dnya-skandalnyy-zakonoproekt-ob-okhote-v-perechen-okhotnichikh-zhivotnykh-dobavlyayut-barsuka>

37. Остапа С. Комітет гуманітарної та інформполітики підтримав проєкти постанов про вшанування пам'яті Петлюри та відзначення пам'ятних дат на 2026 – 2027 роки [Електронний ресурс] / Світлана Остапа // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 1 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що члени Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики на черговому засіданні 01.12.2025 одноголосно підтримали проєкти постанов № 14203 «Про відзначення пам'ятних дат і ювілеїв у 2026 - 2027 роках» та № 14244 «Про заходи зі вшанування пам'яті Симона Петлюри». Комітет рекомендував парламенту ухвалити ці постанови і зробити це до кінця 2025 р. За словами першої заступниці голови Комітету Ірини Констанкевич, однієї з авторів постанови № 14203, до Комітету надійшло близько 3000 пропозицій від народних депутатів, Інституту національної пам'яті, громадських об'єднань тощо. Окрім історичних постатей та подій

були й пропозиції щодо вшанування героїв російсько-української війни. Комітет рекомендував на державному рівні урочисто відзначити у 2026 – 2027 рр. 170-річчя з дня народження Івана Франка, 160-річчя з дня народження Михайла Грушевського, 100-річчя з дня народження Богдана Гаврилишина та ін. А також 100-річчя з дня вбивства у Парижі Симона Петлюри. Текст: <https://detector.media/infospace/article/245979/2025-12-01-komitet-gumanitarnoi-ta-informpolityky-pidtrymav-proiekty-postanov-pro-vshanuvannya-pamyati-petlyury-ta-vidznachennya-pamyatnykh-dat-na-20262027-roky/>

38. Парламент планує спростити створення органів самоорганізації населення [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 8 груд. – Електрон. дані. Вказано, що Верховна Рада України (ВР України) працює над спрощенням процедури створення органів самоорганізації населення (ОСН). Новий законопроект (№ 6319) передбачає спрощений порядок ініціювання, реєстрації та обрання складу ОСН, уточнення їх правового статусу, компетенцій та території діяльності, а також удосконалення механізмів їх взаємодії з місцевою владою. Мета змін — підвищити ефективність громадської самоорганізації, надати мешканцям більше можливостей для участі в управлінні місцевими справами й зробити ОСН більш доступними й функціональними в умовах реформи місцевого самоврядування. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/parlament-planue-sprostiti-stvorenniya-organiv-samoorganizaciyi-naselennya.html>

39. Парламенту України рекомендовано прийняти за основу і в цілому проєкт постанови про затвердження положень про премії та стипендії Верховної Ради України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що члени Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань освіти, науки та інновацій на засіданні розглянули проєкт Постанови «Про затвердження положень про премії та

стипендії Верховної Ради України» (реєстр. № 14180 від 03.11.2025), поданий народним депутатом України С. В. Бабаком, А. А. Кожем'якіним та ін. Постанову розроблено з метою виконання положень Постанови ВР України «Про нагороди Верховної Ради України» від 19.08.2025 № 4570-IX, якою перейменовано всі премії і стипендії ВР України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388926>

40. **Про статус народного депутата — засновника державної незалежності України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 03.12.2025 ухвалила у другому читанні та в цілому проєкт Закону про статус народного депутата — засновника державної незалежності України (реєстр. № 6493). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389138>

41. **Рада прийняла за основу законопроект щодо медичної допомоги та реабілітації для військових і ветеранів [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 4 груд. – Електрон. дані.** Йдеться про ухвалення Верховною Радою України (ВР України) за основу законопроекту №13704-д про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо забезпечення права військовослужбовців, ветеранів та військовополонених, яких звільнено з полону, на належну медичну допомогу, реабілітацію, протезування. Разом із тим, 04.12.2025 прийнято в цілому проєкт Постанови про утворення Тимчасової слідчої комісії (ТСК) ВР України з питань розслідування порушень законодавства щодо лікування, реабілітації, протезування військовослужбовців і ветеранів, розслідування фактів завищення вартості та неналежної якості лікарських засобів, серед завдань якої: розслідування можливих порушень законодавства щодо фінансування медичних послуг для військових і ветеранів у закладах охорони здоров'я всіх форм власності; аналіз причин можливих порушень у фінансуванні лікування та реабілітації; перевірка фактів завищення цін на лікарські засоби для

військовослужбовців і ветеранів; моніторинг цін на ліки у роздрібній аптечній мережі та розслідування правомірності граничних надбавок; дослідження наявності монопольного становища на ринку дистрибуції лікарських засобів для зазначеної категорії осіб; перевірка якості лікарських засобів у аптечних закладах. Текст: <https://pravo.ua/rada-pryiniiala-za-osnovu-zakonoproiekt-shchodo-medychnoi-dopomohy-ta-reabilitatsii-dlia-viiskovykh-i-veteraniv/>

42. **Резніченко В.** Рада ухвалила бюджет України на 2026 рік: "за" проголосували 257 депутатів [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Повідомлено, що Верховна Рада України (ВР України) проголосувала в цілому за Закон про державний бюджет 2026 р. на пленарному засіданні 03.12.2025. Міністр фінансів Сергій Марченко під час виступу перед голосуванням депутатів зазначив, що проєкт зберіг основні пріоритети, передбачені при його поданні: забезпечення фінансування сектора безпеки і оборони, освіти, соціальний захист громадян, медицина тощо. Він пояснив, що зберігання великого дефіциту бюджету - вимушений крок в умовах російсько-української війни. За словами міністра, в державному бюджеті на 2026 р. визначено доходи 2,918 трлн грн та видатки 4,781 трлн грн. До другого читання було збільшено видатки на резервний фонд (19 млрд грн), на поетапне підвищення оплати праці педагогічних і науково-педагогічних працівників, придбання пасажирських вагонів, реалізацію житлової політики держави, компенсацію майнових втрат суб'єктів господарювання тощо. На сектор безпеки і оборони закладено 2,806 трлн грн, на соціальну підтримку українців передбачено майже 470 млрд грн, а на охорону здоров'я — майже 260 млрд грн. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735520-derzhavniy-byudzheth-2026-rada-uhvalila-zakon>

43. **Російська в Україні більше не захищена Європейською хартією мов** [Електронний ресурс] // Читомо : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. –

Електрон. дані. Зазначено, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила законопроект, який змінює ратифікаційний Закон щодо застосування Європейської хартії регіональних або міноритарних мов. Про це на своїй фейсбук-сторінці повідомив історик і народний депутат Володимир В'ятрович. Документ уточнює офіційний переклад Хартії та позбавляє російську, а разом із нею й неіснуючу «молдавську» статусу мови, що перебуває під захистом Хартії. Водночас дія Хартії збережена для інших мов, що були в переліку раніше, її розширили і на нові мовні спільноти. Відтепер Хартія застосовуватиметься також до урумської, румейської, ромської, чеської, кримчацької, караїмської мов та їдишу. Нагадано, що Європейська хартія регіональних мов і мов меншин — міжнародний договір, ухвалений Радою Європи у 1992 р. Україна підписала Хартію у 1996 р. та ратифікувала у 2003 р., визначивши перелік мов, які підпадають під її дію. Ратифікація закріпила обов'язок України захищати національні та етнічні меншини перед міжнародною спільнотою. Текст: <https://chytomo.com/rosijska-v-ukraini-bilshe-ne-zakhyshchena-ievropejskoju-khartiieu-mov/>

44. **Сили оборони ефективніше протидіятимуть викликам** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. — 2025. — 9 груд. [№ 251]. — **Електрон. дані.** Подано інформацію, що напередодні Дня Збройних сил України (ЗСУ) уряд провів тематичне засідання, присвячене забезпеченню та строкам служби наших Захисників і Захисниць. Як повідомила Прем'єр-міністр України Юлія Свириденко, уряд ухвалив низку рішень. Зокрема, ухвалено законопроект, який передбачає розширений мотиваційний пакет: виплати за укладання та продовження контракту, щомісячні надбавки, бойові надбавки. Нові умови поширюються на всі Сили оборони: ЗСУ, Національну гвардію, Державну прикордонну службу та інші. Солдатам, сержантам і офіцерам буде запропоновано контракти з чіткими строками — від 1, 2, 3, 4, 5 років і більше з гарантованою 12-місячною відстрочкою

після завершення служби на контракті від двох років. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/sili-oboroni-efektivnishe-protidiyatimut-viklikam/>

45. **Трембач А. Рада ухвалила закон, який більше не захищає російську мову в Україні [Електронний ресурс] / Андрій Трембач // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані.** Повідомлено, що Верховна Рада України (ВР України) проголосувала за закон, який приводить низку українських законів у відповідність до оновленого офіційного перекладу Європейської хартії регіональних або міноритарних мов. Цим законом російська мова виключається з переліку тих мов, яка має захищатися в Україні. Вказано, що російська мова має історичне домінування та не потребує спеціального захисту. Видання "lb.ua" пояснило, що саме змінює закон: раніше термін "regional or minority languages" був перекладений як "регіональні мови або мови меншин" з російської мови; через це була неправильна трактовка — нібито Хартія захищає "мови національних меншин", а не "мови, носії яких є чисельною меншістю". Зауважено, що новий переклад усуває можливість для політичних маніпуляцій щодо статусу української мови. Також вилучено "молдавську" мову, оскільки Молдова офіційно визнала румунську державною. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/735550-rada-uhvalila-zakon-yakiy-bilshe-ne-zahishchaye-rosiysku-movu-v-ukrajini>

46. **Удосконалення конкурентних умов виробництва електричної енергії: Раді рекомендують законопроект [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 9 груд. – Електрон. дані.** Зазначено, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг 08.12.2025 розглянув підготовлений до другого читання законопроект щодо удосконалення конкурентних умов виробництва електричної енергії з альтернативних джерел енергії (№ 13219). Вказано, що розробка законопроекту зумовлена необхідністю своєчасної підготовки нормативного

підґрунтя для: продовження терміну дії аукціонів з розподілу квот підтримки до 31.12.2034; усунення прогалини, пов'язаної зі складністю забезпечити повну відповідність встановленої потужності об'єкта енергетики обсягу квоти, яку набув переможець за підсумками аукціону через технічні особливості генеруючого обладнання; удосконалення механізму видачі та обігу гарантій походження електричної енергії з відновлюваних джерел енергії відповідно до вимог європейського законодавства з метою забезпечення подальшого визнання українських гарантій походження в країнах ЄС тощо. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/udoskonalennya-konkurentnih-umov-virobnictva-elektrichnoi-energii-radi-rekomenduyut-zakonoproekt.html>

47. **Уряд подав до парламенту законопроект про контрактну військову службу з розширеними гарантіями та мотивацією** *[Електронний ресурс]* // Юрид. газ. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет Міністрів України (КМ України) зареєстрував у Верховній Раді України (ВР України) законопроект № 14283, який передбачає нові умови проходження військової служби за контрактом із додатковими мотиваційними чинниками. Документ пропонує установити чіткі строки контрактів, удосконалити систему мотивацій і соціальних гарантій для військовослужбовців, а також розширити можливості укладення контрактів для різних категорій військових. Очікується, що такі зміни підвищать привабливість служби, забезпечать прогнозовані умови проходження та сприятимуть ефективнішому комплектуванню сил оборони. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-podav-do-parlamentu-zakonoproekt-pro-kontraktну-viyskovu-sluzhbu-z-rozshirenimi-garantiyami-ta.html>

48. **Уряд схвалив законопроект про запровадження мотиваційних контрактів у Силах оборони** *[Електронний ресурс]* // Юрид. газ. – 2025. – 6 груд. – Електрон. дані. Зазначено, що Кабінет

Міністрів України (КМ України) схвалив розроблений Міністерством оборони України (МО України) законопроект щодо переходу Сил оборони на комплектування за контрактом шляхом запровадження мотиваційних контрактів. У МО України пояснили, що нова система контрактів покликана стати ключовим чинником у підвищенні мотивації особового складу та забезпеченні стабільності професійної армії. Законопроект передбачає гнучкіші строки контрактів під час особливого періоду. Перший контракт із підвищеними мотиваційними чинниками укладатиметься на термін від 1 до 5 років. Наступні контракти – від 1 до 10 років (але не більше граничного віку перебування на військовій службі). Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/uryad-shvaliv-zakonoproekt-pro-zaprovadzhennya-motivaciynih-kontraktiv-u-silah-oboroni.html>

49. **Щодо впровадження та адміністрування публічних електронних реєстрів та інформаційно-комунікаційних систем у сфері фізичної культури і спорту [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що 27 листопада 2025 р. на своєму засіданні Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань молоді і спорту розглянув низку важливих питань, що стосуються впровадження та адміністрування публічних електронних реєстрів та інформаційно-комунікаційних систем у сфері фізичної культури і спорту, недопущення російських і білоруських спортсменів до міжнародних змагань, розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу (БВПД), а також низку контрольних питань, що стосуються розвитку дитячого та дитячо-юнацького спорту, ефективності використання бюджетних коштів, передбачених Міністерству розвитку громад, територій та інфраструктури України, в частині забезпечення молоді житлом тощо. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388922>

50. **Щодо встановлення безперервності страхового стажу особи, поновленої на роботі після незаконного звільнення** *[Електронний ресурс]* / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України**. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 3 грудня 2025 р. ухвалила у другому читанні і в цілому проєкт Закону «Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо встановлення безперервності страхового стажу особи, поновленої на роботі після незаконного звільнення» (реєстр. № 11488-1). Зазначено, що запровадження цього механізму стане важливим кроком на шляху до забезпечення соціальної справедливості та захисту прав працівників в Україні. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389097>

51. **Щодо державної підсумкової атестації та вступної кампанії 2026 року** *[Електронний ресурс]* / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України**. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 02.12.2025 ухвалила за основу і в цілому проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо державної підсумкової атестації та вступної кампанії 2026 року» (реєстр. № 13650 від 15.08.2025), поданий народним депутатом України Бабаком С.В. та ін. Законопроект розроблено з метою необхідності забезпечення організації вступної кампанії 2026 р. в особливому порядку, визначеному центральним органом виконавчої влади у сфері освіти і науки. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389139>

52. **Щодо державної підсумкової атестації та вступної кампанії 2026 року** *[Електронний ресурс]* / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України**. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань освіти, науки та інновацій на засіданні розглянув проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо державної підсумкової атестації та вступної кампанії 2026 р. (реєстр. № 13650 від 15.08.2025),

поданий народним депутатом України С. В. Бабаком та ін. Законопроект розроблено з метою необхідності забезпечення організації вступної кампанії 2026 р. в особливому порядку, визначеному центральним органом виконавчої влади у сфері освіти і науки. Вказано, що ухвалення законопроекту сприятиме забезпеченню безпеки вступників під час проведення вступної кампанії 2026 р., формуванню контингенту здобувачів вищої та фахової передвищої освіти, збереженню інтелектуального потенціалу нації, стимулюватиме до навчання в Україні, знизить соціальне напруження в суспільстві в частині визначеності правил і вимог вступної кампанії 2026 р. і проходження державної підсумкової атестації. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388924>

53. **Щодо інформування правоволодільця про отримання доступу до реєстрової інформації про нього третіми особами [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що відбулось засідання Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань цифрової трансформації, під час якого народні депутати України — члени Комітету розглянули низку проєктів законів. Зокрема, «Про внесення змін до деяких законів України щодо врегулювання питання державного нагляду (контролю) за додержанням законодавства у сферах електронних комунікацій та радіочастотного спектра в умовах надзвичайного та воєнного стану». Також «Про внесення змін до статті 34 Закону України «Про публічні електронні реєстри» щодо інформування правоволодільця про отримання доступу до реєстрової інформації про нього третіми особами», яким передбачається забезпечити реалізацію права особи на проінформованість про використання її даних у публічних електронних реєстрах, підвищення прозорості доступу до таких даних і превенція зловживань, та інші. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388975>

54. **Щодо розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань молоді і спорту на своєму засіданні розглянув проєкт Закону України про внесення зміни до ст. 14 Закону України «Про безоплатну правничу допомогу» щодо розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу (реєстр. № 14098), поданий Кабінетом Міністрів України (КМ України). Законопроєктом пропонується внести зміни до ч. 1 ст. 14 Закону України «Про безоплатну правничу допомогу» з метою розширення переліку осіб, які мають право на безоплатну вторинну правничу допомогу, шляхом включення до цього переліку осіб із числа дітей-сиріт і дітей, позбавлених батьківського піклування. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388978>

55. **Щодо удосконалення порядку організації, діяльності та припинення органу самоорганізації населення [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування розглянув підготовлений до другого читання проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про органи самоорганізації населення» щодо удосконалення порядку організації, діяльності та припинення органу самоорганізації населення (реєстр. № 6319), який є одним із індикаторів Дорожньої карти з питань функціонування демократичних інституцій. Доопрацьована до другого читання редакція законопроєкту передбачає комплексне оновлення правового регулювання діяльності органів самоорганізації населення, порядку їх створення та припинення діяльності шляхом викладення Закону України «Про органи самоорганізації населення» в

новій редакції, що була напрацьована Робочою групою Комітету за участі народних депутатів України, представників органів державної влади, всеукраїнських асоціацій органів місцевого самоврядування, органів самоорганізації населення, громадських організацій, науковців, вітчизняних експертів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389140>

56. Щодо удосконалення процедури справляння митних платежів [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 груд. [№ 488]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) 4 грудня 2025 р. ухвалила за основу і в цілому проєкт Закону про внесення змін до Митного кодексу України щодо удосконалення процедури справляння митних платежів. Законом передбачається розширення процесів і випадків, які підпадають під пільги у вигляді звільнення від оподаткування ввізним митом для розробників та виробників безпілотних літальних апаратів (дронів), машин механізованого розмінування, активних засобів протидії технічним розвідкам та інших товарів оборонного призначення. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389091>

Див. також: 1, 4, 13, 58, 60, 65, 71-72, 74, 80, 82, 95

Парламентські комітети та фракції

57. Бучанський форум «Реформи. Децентралізація. Євроінтеграція» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 1 грудня 2025 р. у м. Буча Київської області відбувся традиційний щорічний Бучанський форум «Реформи. Децентралізація. Євроінтеграція». Зазначено, що захід організовано Комітетом Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування. Учасники

Форуму детально обговорили національну візію реформи децентралізації в умовах європейської інтеграції, пріоритети законодавчого порядку денного у сфері децентралізації, успішні практики міжнародних проєктів для сталого розвитку громад і регіонів, законодавче забезпечення розмежування повноважень органів місцевого самоврядування (ОМС) та органів виконавчої влади за принципом субсидіарності. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388949>

58. Комітет з питань гуманітарної та інформаційної політики підтримав низку рішень у сфері культури та національної пам'яті [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 1 грудня відбулося засідання Комітету, під час якого народні депутати розглянули та підтримали низку важливих рішень у сфері гуманітарної політики та національної пам'яті. Комітет розглянув і рекомендував проєкт Постанови «Про відзначення пам'ятних дат і ювілеїв у 2026 – 2027 роках» (реєстр. № 14203) за основу і в цілому з урахуванням пропозицій Комітету. Перша заступниця голови Комітету Ірина Констанкевич зазначила у своєму виступі, що проведено ретельну роботу у межах підкомітету з питань національної та культурної пам'яті із залученням профільних установ. Також на засіданні підтримали проєкт Постанови про заходи зі вшанування пам'яті Симона Петлюри (реєстр. № 14244). Обговорили проєкт Закону «Про внесення змін до Закону «Про застосування англійської мови в Україні» (реєстр. №14071) щодо усунення правової невизначеності стосовно надбавки за володіння англійською мовою. Окремо було розглянуто питання, пов'язане з Рішенням Комітету за підсумками виїзного засідання, яке відбулося 30 - 31 жовтня у Львові. Голова підкомітету з питань культурної політики Микола Княжицький повідомив, що рекомендації стосуються сфер книговидання та музейної справи,

зокрема питань збереження пам'яток культурної спадщини. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388953>

59. **Парламентська конференція COSAC ухвалила підсумковий документ із підтримкою України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що учасники конференції COSAC - комітетів із європейських справ країн-членів ЄС та з європейської інтеграції країн-партнерів і кандидатів на вступ до Євросоюзу, яка 1 - 2 грудня відбулася в Копенгагені, ухвалили підсумковий документ. У ньому висловили тверду й всебічну підтримку України у боротьбі проти російської агресії, а також на шляху до членства в Європейському Союзі. Україну на LXXIV пленарному засіданні COSAC представляла делегація Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС у складі голови Комітету Іванни Климпуш-Цинцадзе, першого заступника Вадима Галайчука та члена Комітету Дмитра Люботи. Зазначено, що підсумковий документ COSAC охоплює різні сфери політики ЄС. У ньому йдеться про конкурентоспроможність Євросоюзу, інновації та зелену трансформацію; безпеку й протидію гібридним загрозам; оновлення торговельної політики; реформи аграрного сектора; енергетичну незалежність; розширення ЄС і внутрішні реформи; позицію ЄС щодо ситуації на Близькому Сході. Також окремий розділ присвячений підтримці України. До цього розділу застереження висловила лише угорська делегація, всі інші ухвалили його одностайно. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388983>

60. **Рекомендовано передбачити додаткові видатки в Державному бюджеті України на 2026 рік на підвищення заробітної плати педагогічним і науково-педагогічним працівникам [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що під головуванням очільника Комітету Сергія Бабака відбулося засідання Комітету Верховної

Ради України (ВР України) з питань освіти, науки та інновацій. Комітет розглянув проєкт Закону «Про Державний бюджет України на 2026 рік» (реєстр. № 14000 від 15.09.2025) (друге читання) та схвалив пропозиції до нього. Під час засідання Комітету, зокрема, зазначалося, що педагогічна система тримається на межі, а голос парламентаріїв був одностайним: без гідної зарплати освіта розвалиться. Комітет наголосив, що більшість українських шкіл працюють завдяки самопожертві вчителів пенсійного та передпенсійного віку. Це ті, хто залишається не через зарплату, а через покликання. Повідомлено, що Комітет рекомендував Комітету ВР України з питань бюджету передбачити додаткові видатки в Державному бюджеті України на суму 13 497 303,6 тис. грн, що дасть змогу забезпечити підвищення заробітної плати педагогічним і науково-педагогічним працівникам до трьох мінімальних заробітних плат і виконати положення ст. 61 Закону України «Про освіту». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388925>

61. У Комітеті з питань організації державної влади відбулась презентація дослідження «Підконтрольність та підзвітність старост» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 27 листопада 2025 р. Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування провів презентацію дослідження «Підконтрольність та підзвітність старост», підготовленого громадською організацією «ДЕСПРО» за сприяння Програми «Електронне урядування задля підзвітності влади та участі громади» (EGAP). Мета дослідження - вивчення практики застосування законодавства щодо інституту старост в частині дотримання вимог зі звітування старост, визначення шляхів усунення наявної в цій сфері проблематики. За результатами дослідження, в межах якого було проаналізовано інформацію щодо звітування понад

7000 старост майже з усіх регіонів України, було виокремлено ключові проблемні питання звітування старост. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388921>

62. **Україна завершує жнива 2025: зібрано понад 52 млн тонн зернових та олійних культур [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані.** Як повідомили у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань аграрної та земельної політики, попри воєнний стан і постійні ворожі обстріли, українські аграрії кожного дня працюють для забезпечення продовольчої безпеки. За даними Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства, станом на 28 листопада в Україні вже зібрано 52 580,7 тис. тонн зернових культур на площі 10 420,1 тис. га. Обмолочено 89 % площ, засіяних цими культурами. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/388916>

63. **Українська делегація провела двосторонні зустрічі на полях конференції COSAC у Копенгагені [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що на полях 74-го пленарного засідання COSAC у Копенгагені делегація Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС провела двосторонні зустрічі із представниками парламентів Кіпру, Португалії та Данії, а також із міністеркою з європейських справ Данії Марі Б'єрр. Також відбулося багато неформальних зустрічей та спілкування із колегами з інших делегацій. Під час усіх зустрічей українські парламентарі інформували партнерів про безпекову ситуацію, внутрішньополітичні процеси та ключові виклики, серед яких - необхідність збільшення військової, енергетичної та фінансової підтримки України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389004>

64. **Члени Комітету з питань організації державної влади перебувають з робочим візитом у Франції [Електронний ресурс] / Прес-**

служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України**. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що в перший день візиту до Французької Республіки члени Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань організації влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування зустрілися з Генеральним директором Агентства міжнародної технічної допомоги "Expertise France" Жеремі Пеллетом, представниками Комісії з питань територіальних громад та децентралізації, членами Делегації з питань місцевих органів влади та децентралізації Національної асамблеї Стефаном Делотреттом та Катрін Ервьє, Міністром територіального планування та децентралізації Франсуазою Гатель, представниками Міністерства Європи та закордонних справ, Асоціації мерів Франції (AMF). Французькі колеги ознайомили представників делегації з ключовими аспектами та кроками реформи децентралізації Франції, особливостями адміністративно-територіального устрою, системою місцевого самоврядування, державним контролем за законністю дій місцевих органів самоврядування, правовим регулюванням створення агломерацій, розподілом повноважень між агломерацією, муніципалітетами та регіональними органами, функціонуванням органів управління агломераціями, плануванням та управлінням територією агломерації, основними джерелами доходів агломерацій і принципами розподілу фінансових ресурсів та динамікою розвитку законодавства у сфері місцевого самоврядування. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389143>

Див. також: 25, 36-37, 39, 46, 49, 52-55, 72, 82

Народні депутати України

65. Семенюк О. Російська більше не захищена в Україні Європейською хартією мов [Електронний ресурс] / О. Семенюк // Львів. Пошта. – 2025. – 3 листоп. – Електрон. дані. Йдеться про ухвалення

Верховною Радою України (ВР України) законопроекту, який оновлює закон щодо впровадження Європейської хартії регіональних або міноритарних мов». Про це повідомив народний депутат України Володимир В'ятрович. Зокрема, з ратифікаційного закону вилучили російську та молдовську, визнавши румунську як державну мову Молдови. Водночас дію Хартії поширили на такі мови, як урумська, румейська, ромська, чеська, кримчацька, караїмська та їдиш. Вказано, що Європейська хартія регіональних мов та мов меншин — договір, який уклала Рада Європи у 1992 р., покликаний для захисту й популяризації регіональних і міноритарних мов на території Європи. В Україні документ ратифікований у 2003 р. Текст: <https://www.lvivpost.net/suspilstvo/rosijska-bilshe-ne-zahyshhena-v-ukrayini-yevropejskoyu-hartiyeyu-mov/>

66. **Андрій Герус: Держава розвиває розподілену генерацію, щоб підвищити енергетичну стійкість і зробити нашу енергосистему більш гнучкою [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Андрій Герус, Україна в нинішніх умовах першочергово стимулює розвиток малої та середньої розподіленої генерації. Політик зауважив, що це робить нашу енергосистему систему більш стійкою, більш гнучкою, і тоді вона менше піддається ризикам пошкоджень внаслідок ворожих атак. Він нагадав, що в Україні вже діє спільна з європейськими партнерами програма встановлення сонячних панелей та систем зберігання енергії на лікарнях.** Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389141>

67. **Бережна Д. Жінки мають бути готові: Веніславський про тотальну військову підготовку українців [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Як повідомив у інтерв'ю виданню "Телеграф" народний депутат, член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної**

безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський, українське суспільство має позбутися ілюзій, що після ймовірного підписання мирних угод із РФ загроза зникне назавжди: географічне сусідство з країною-агресором диктує нові умови існування, де кожен громадянин — це потенційний захисник. Народний обранець наголосив, що після війни Україна зобов'язана перейти до концепції "озброєної нації". Це означає, що військовий вишкіл має стати обов'язковим етапом життя для абсолютної більшості громадян, незалежно від статі. Він припустив, що війна з РФ не триватиме роками в нинішньому форматі, і 2025 р. може стати вирішальним. Однак саме завершення активних бойових дій має стати сигналом до початку масштабної розбудови нової оборонної архітектури. Тому після війни, коли буде укладено мирний договір (в тому чи іншому форматі), за словами Ф. Веніславського, ми маємо думати, як все населення залучити до національного спротиву, військової підготовки. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735317-mobilizaciya-zhinok-venislavskiy-anonsuvav-totalnu-viyskovu-pidgotovku>

68. **Вадим Галайчук: Країни-члени ЄС не будуть терпіти зловживання правом вето для блокування євроінтеграції України** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Вадим Галайчук, у Копенгагені відбулася конференція COSAC - комітетів із європейських справ країн-членів ЄС та з європейської інтеграції країн-партнерів і кандидатів на вступ до Євросоюзу. Він зауважив, що Україна залишається однією з центральних тем цих засідань, зокрема цього разу порушувалися питання нашої євроінтеграції, продовження підтримки та протидії російській агресії. За його словами, учасники заходу порушили питання стосовно того, наскільки сама Угорщина виконує свої зобов'язання як країна-член за договорами про функціонування ЄС. Крім того, народний

депутат зауважив, що українська делегація теж ініціювала обговорення низки важливих для нашої держави тем. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389040>

69. Вишневська Т. "Кожен винен 8200 доларів": зовнішній борг України перевищив 100 % ВВП, — нардеп (відео) [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Народний депутат України, голова депутатського об'єднання "Розумна політика" Дмитро Разумков повідомив, що зовнішній борг вже перевищив 100 % від ВВП. За його словами, ці гроші віддаватимуть з гарантій громадян, і це доводять плани щодо запровадження чотирьох видів податків: планують підняти податки, зокрема запровадити податок на додану вартість (ПДВ) для фізичних осіб – підприємців (ФОП) з доходом понад 1 млн грн; будуть запроваджені податки на посилки з замовленнями з маркетплейсів; податок на "OLX", тобто продавці вживаних речей платитимуть за продаж; довічний військовий збір, який нині складає 5 %, до попереднього значення у 1,5 % його вже повертати не хочуть. За даними Національного банку України (НБУ), протягом II кварталу 2025 р. обсяг валового зовнішнього боргу України збільшився на майже 18 млрд доларів — до 208,5 млрд доларів. Стосовно ВВП країни він зріс до 105,11 %. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735700-zovnishniy-borg-ukrajini-nardep-zayaviv-shcho-kozhen-gromadyanin-narazi-vinen-ponad-8000-dolariv-video>

70. Гірак Г. Нова хвиля мобілізації: коли підуть служити всі жінки та молодь до 25 років [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 4 груд. — Електрон. дані. Як зазначив в інтерв'ю «Телеграфу» народний депутат, член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський, нині в Комітеті немає жодного законопроєкту, спрямованого на примусову мобілізацію жінок; водночас «після війни, коли буде укладено мирний договір (в тому чи іншому форматі),

ми маємо думати, як все населення залучити до національного спротиву, військової підготовки. Тому в майбутньому і жінки, і чоловіки мають бути готові до захисту Вітчизни». Його колега з Комітету Юрій Здебський зауважив, що питання мобілізації жінок постійно обговорюється, але зараз воно не є терміновим. А якщо й виникне потреба масово залучити до Сил оборони жінок, то рішення про це буде ухвалено оперативно. Наведено коментарі українських військових щодо можливого зниження мобілізаційного віку до 23 років уже наступного року. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4837756-nova-khvylya-mobilizatsii-koly-pidut-sluzhyty-vsi-zhinky-ta-molod-do-25-rokiv>

71. **Гірак Г. Оренду житла виведуть із тіні: які податки заплатять українці [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані.** Вказано, що цю тему обговорили в Києві під час круглого столу з питань удосконалення ринку оренди приватного житла в Україні та впровадження інструментів державної підтримки населення, організованого за підтримки Світового Банку та Міжнародної організації з міграції (МОМ). У парламенті дійшли висновку, що рішенням, яке дозволить вивести ринок оренди з «сірої зони», буде зменшення податкового навантаження - попри те, що в умовах війни воно є непопулярним. За словами голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку і містобудування Олени Шуляк, під час доопрацювання в Комітеті до другого читання законопроекту № 12377 «Про основні засади житлової політики», найбільш дискусійною була норма щодо обов'язкової офіційної реєстрації всіх договорів оренди житла в спеціальній цифровій системі. Другим аспектом прозорого ринку оренди визнали впорядкування роботи фахівців із нерухомості. Розглядається і питання можливого звільнення від податків при здачі житла внутрішньо переміщеним особам (ВПО), учасникам бойових

дій (УБД) та іншим вразливим категоріям населення. Депутатка додала, що ухвалення законопроекту очікується до кінця поточного року, оскільки це дедлайн програми «Ukraine Facility». Йдеться також про проєкт із будівництва муніципального орендного житла для маріупольців, який стартував у Білій Церкві, що має стати стандартом для поширення моделі муніципального житла в Україні. Передбачається створення сучасного житла, яке громада зможе надавати ВПО на пільгових умовах. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4839067-orendu-zhytla-vyvedut-iz-tini-yaki-podatky-zaplatiat-ukraintsi>

72. Готується до реєстрації новий законопроект, спрямований на залучення інвестицій в економіку України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку за ініціативи голови підкомітету з питань взаємодії держави і бізнесу та інвестицій Ігоря Марчука відбулося обговорення нової законодавчої ініціативи про зони розвитку туризму та рекреації, спрямованої на залучення інвестицій в економіку України. Народний депутат наголосив, що Україна дивовижна і її унікальні ландшафти, сприятливий клімат, природна, історична та культурна спадщина — це не лише краса, а й величезні можливості для соціально-економічного зростання. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388977>

73. Євгенія Кравчук: Данія підтверджує, що залишається надійним союзником України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» і постійної делегації у ПАРЄ Євгенія Кравчук, яка очолила українську делегацію, делегація Верховної Ради України (ВР України) провела низку змістовних і важливих зустрічей із колегами з парламенту

Данії. Парламентарка зауважила, що ця країна посідає четверте місце за кількістю й вартістю наданої допомоги Україні. Зокрема саме Данія запропонувала механізм прямого фінансування нашої оборонної промисловості урядами інших держав для закупівлі озброєнь. Вона наголосила, що це надійний союзник України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388915>

74. Євгенія Кравчук: Україна розширила кількість мов, що перебувають під захистом [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Євгенія Кравчук, Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в цілому законопроект №14120, який стосується змін через оновлення перекладу Європейської хартії регіональних або міноритарних мов. Вона зауважила, що таким чином в Україні розширено кількість мов, що перебувають під захистом. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389006>

75. Здоровило Т. Викрито злочинну групу депутатки Скороход – НАБУ [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // *Україна молода*. – 2025. – 5 груд. – Електрон. дані. Йдеться про викриття Службою безпеки України (СБУ), Національним антикорупційним бюро України (НАБУ) та Спеціалізованою антикорупційною прокуратурою (САП) злочинної групи, очолюваної народною депутаткою України. У засобах масової інформації (ЗМІ) повідомляють, що це нібито народна депутатка від групи "За майбутнє" Ганна Скороход, яку підозрюють у хабарництві - слідчі вважають, що вона разом зі спільниками вимагала з підприємця \$250 тисяч. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192553/>

76. Здоровило Т. Народна депутатка підбурювала до надання хабара на \$250 тисяч – СБУ [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // *Україна молода*. – 2025. – 5 груд. – Електрон. дані. Подано розміщену на

сайті Служби безпеки України (СБУ) інформацію про викриття у Києві злочинної групи, яку очолювала народна депутатка України. Як повідомляють в СБУ, під час обшуків за місцями роботи та проживання народної обраниці та її спільників виявлено докази злочинної діяльності, і наразі на підставі доказової бази, зібраної співробітниками СБУ, Національного антикорупційного бюро України (НАБУ) та Спеціалізованої антикорупційної прокуратури (САП), учасникам угруповання повідомлено про підозру за ч. 4 ст. 27, ч. 4 ст. 369 Кримінального кодексу України (КК України) - підбурення до надання службовій особі, яка займає особливо відповідальне становище, неправомірної вигоди за вчинення службовою особою в інтересах того, хто надає таку вигоду, дій з використанням службового становища, вчинене за попередньою змовою групою осіб. Хоча правоохоронці не називають ім'я народної депутатки, але засоби масової інформації (ЗМІ) з'ясували, що мова нібито йде про Ганну Скороход. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/192558/>

77. **Іванна Климпуш-Цинцадзе та Вадим Галайчук приєдналися до відкритого листа європейських парламентарів та політиків щодо репараційного кредиту для України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе та перший заступник голови Комітету Вадим Галайчук приєдналися до відкритого листа на адресу президентки Європейської Комісії, президента Європейської Ради та всіх європейських лідерів із закликом без зволікань ухвалити рішення щодо надання Україні репараційного кредиту за рахунок заморожених коштів РФ. У ньому наголошено, що будь-які вагання Заходу щодо надання необхідної допомоги Україні лише підбадьорюють В. Путіна у його агресії проти України. Автори документа наполягають, що зупинити війну можна лише за умови

непохитної підтримки України з боку Європи та всіх демократичних держав. «росія має заплатити за всі свої злочини проти України. російські активи не можуть бути повернуті агресору, який використовує їх для продовження загарбницької війни, воєнних злочинів та злочинів проти людяності», — йдеться у листі. Текст:

<https://www.golos.com.ua/article/389134>

78. **Іванна Климпуш-Цинцадзе та Дмитро Любота на конференції COSAC закликали розблокувати початок переговорів про вступ України до ЄС [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 4 груд. [№ 486]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе та член Комітету Дмитро Любота виступили на сесії Конференції COSAC, присвяченій розширенню ЄС. І. Климпуш-Цинцадзе наголосила, що для України розширення Європейського Союзу - це не абстрактна політика, а підтвердження, що Європа продовжує стояти на боці людей, які захищають її цінності у найважчий спосіб. За її словами, парламентський контроль, прозорі призначення, система стримувань та противаг, а також підзвітність мають залишатися пріоритетами у цьому процесі. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388967>

79. **Ірина Борзова: Держава оперативно реагує на нові виклики в соціальній сфері й намагається надати максимальну підтримку тим, хто її потребує [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані.** Як розповіла народна депутатка, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Ірина Борзова, в Україні з кожним днем зростає навантаження на соціальну систему як у громадах, так і на державному рівні, адже збільшується кількість людей, які потребують уваги, підтримки та соціальної допомоги. Вона нагадала, що в проєкті бюджету наступного року

на соціальну сферу передбачено 467 млрд грн, що на 45 млрд більше, ніж цього року. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388918>

80. **Краснолуцька О. Посилення мобілізації: про які зміни говорять [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 груд. — Електрон. дані.** Анонсує посилення мобілізаційних заходів, Головнокомандувач ЗСУ Олександр Сирський нагадав, що тривалість базової загальновійськової підготовки (БЗВП) уже збільшена до 51 дня, введені фахова підготовка й адаптаційний період у підрозділах. Планується підвищити рівень інструкторів та обладнання навчальних центрів, а також – перенести армійські корпуси подалі від прифронтових районів – на полігони у центральній і західній Україні. Секретар Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Роман Костенко заявив, що в Україні щомісяця призивають близько 30 тис. осіб, що покриває лише половину потреб у людях, і повідомив, що парламент розгляне законопроект № 14210 про тимчасову заборону на виїзд за кордон для частини заброньованих чоловіків (тих, хто порушив закон про військовий облік та отримав пільгове бронювання на 45 днів для усунення порушення). Голова підкомітету з державної безпеки, оборони та оборонних інновацій Федір Веніславський акцентував, що народні депутати зараз обговорюють нові варіанти покарань для ухилянтів, а парламентарка Ірина Фріз запропонувала збільшити грошове забезпечення, щоб мотивувати чоловіків не ухилятися. Йдеться і про законопроект № 13574, що готується до другого читання, згідно з яким право на відстрочку втраять: зараховані на навчання не вперше (здобувачі вищої освіти другого (магістерського) і третього (освітньо-наукового / освітньо-творчого) рівнів); зараховані на навчання в коледжі, ПТУ, виші (тільки щодо бакалаврату) пізніше року, в якому їм виповнилось 25 років. Зазначено, що уряд удосконалив механізм автоматичного продовження відстрочок для опікунів і

доглядачів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838749-posylennia-mobilizatsii-pro-yaki-zminy-hovoriat>

81. Лист європейських парламентарів до лідерів Європи щодо надання Україні доступу до заморожених російських активів *[Електронний ресурс]* / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані. Як повідомив голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександр Мережко, парламентарі та представники європейських держав направили відкритого листа до президента Єврокомісії, президента Європейської ради та всіх європейських лідерів із закликом якнайшвидше передати Україні репараційний кредит із заморожених російських активів. У листі наголошено на необхідності швидкого надання доступу до кремлівських активів українській владі. Також підкреслено, що нерішучість західних лідерів і затримка матеріальної допомоги Україні лише заохочує В. Путіна в його спробах стерти українську державу із політичної мапи світу. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389118>

82. Літвин І. Комітет Ради підтримав проєкт бюджету-2026 *[Електронний ресурс]* / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету 03.12.2025 схвалив проєкт державного бюджету на 2026 р. для другого читання. Тепер за документ повинні проголосувати народні депутати. За словами народного депутата Данила Гетманцева, загалом на розгляд бюджету відведено до 75 хв, більшість часу займе обговорення та ухвалення рішення. Він також акцентував на кількох нових пунктах: підвищенні зарплати вчителів до 36 тис. грн (це мінімальна зарплата без збільшення навантаження на них); рішення щодо частки ПДФО (податок на доходи фізичних осіб), яка залишається в місцевих бюджетах: вона складе 64 % від суми сплаченого

податку; ці гроші залишаються у бюджетах громад. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4837472-komit-et-rady-pidtrymav-proiekt-buidzhetu-2026>

83. **Мозговий І. Колишній нардеп-злочин передав музею тисячі артефактів, викрадених із Криму (фото) [Електронний ресурс] / Іван Мозговий // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. –2 груд. — Електрон. дані. Як повідомили в Державному бюро розслідувань (ДБР), Національний музей історії України отримав понад 7000 унікальних археологічних цінностей з окупованого нині Криму. Артефакти виявили працівники ДБР у колишнього народного депутата України В. Горбатова, який на початку 2000-их рр. очолював Раду Міністрів АР Крим. Під час досудового розслідування він уклав угоду про визнання винуватості та погодився передати державі усю свою колекцію, навіть з тими експонатами, що не були виявлені під час обшуків. Вказано, що це найбільше поповнення музейного фонду за всю історію незалежної України. Частина артефактів уже представлена відвідувачам музею, оскільки була передана туди на відповідальне зберігання.** Текст: <https://fakty.ua/463866-byvshij-nardep-vor-peredal-muzeyu-tysyachi-artefaktov-ukradennyh-iz-kryma-foto>

84. **На Полтавщині відбувся перший регіональний форум Polaris з розвитку багаторівневого врядування [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 5груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Полтавській області провели перший регіональний форум «Polaris», присвячений децентралізації та підвищенню ефективності взаємодії різних рівнів влади в умовах війни. До обговорення долучилися заступник міністра розвитку громад та територій України Олексій Рябикін, голова Комітету ВРУ Олена Шуляк, Надзвичайний і Повноважний Посол Королівства Швеція в Україні Мартін Оберг, керівниця напряму підтримки місцевого самоврядування Програми «Polaris» Сусанна Делланс, т.в.о. начальника Полтавської ОВА Володимир Когут,**

учасники з інших областей. Під час форуму обговорювали механізми розмежування повноважень між різними рівнями влади та шляхи підвищення управлінської спроможності громад. Зазначено, що Полтавщина демонструє високі показники фінансової спроможності: 47 територіальних громад (понад 78 % від загальної кількості) відповідають цим критеріям, тоді як середній показник по країні – близько 34 %. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389000>

85. **Нова програма Фонду Порошенка: дрони-камікадзе «Блискавка» відправляються на фронт** [Електронний ресурс] // **Високий замок. –2025. – 3 листоп. – Електрон. дані.** Йдеться про передачу народним депутатом України, лідером партії "Європейська солідарність" Петром Порошенком військам новинки — дронів-камікадзе «Блискавка» українського виробництва. Вказано, що дрон може розвивати швидкість до 110 км на годину та перебувати у повітрі до 60 хв. Також військовим передають велику партію детекторів дронів. Текст: <https://wz.lviv.ua/news/543514-nova-prohrama-fondu-poroshenka>

86. **О. Мережко провів зустріч з Головою Комітету у закордонних справах та з питань оборони Стортингу (Парламенту) Норвегії І.Е. Сьорейде** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // **Голос України. – 2025. – 10 груд. [№ 489]. – Електрон. дані.** Подано інформацію, що 9 грудня 2025 р. в режимі відеоконференції відбулася зустріч голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Олександра Мережска з головою Комітету у закордонних справах та з питань оборони Стортингу (Парламенту) Норвегії Іне Еріксен Сьорейде. Під час зустрічі співрозмовники обговорили тенденції світової політики та важливість трансатлантичної єдності, поточну безпекову ситуацію в Україні, перспективи припинення вогню та мирного процесу, зокрема можливі дієві гарантії безпеки для України, санкційну політику у відношенні держави-

агресора та використання заморожених активів РФ для відновлення економіки та критичної інфраструктури України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389145>

87. **Олексій Леонов: Про конкретні умови чи структурні маяки співпраці з МВФ можна буде говорити після схвалення Виконавчою радою Фонду нової програми для України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані.** Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Олексій Леонов, Україна отримала згоду на рівні експертів Міжнародного валютного фонду (МВФ) щодо нової програми розширеного фінансування, яка розрахована на 48 місяців і передбачає надання 8,1 млрд доларів. Він зауважив, що наразі вимоги з боку МВФ до України уточнюються, водночас тривають активні перемовини щодо інших джерел покриття дефіциту бюджету на 2026 р. За його словами, «перехідний» кредит дасть Україні можливість почекати до остаточного рішення щодо використання заморожених російських активів. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388917>

88. **Пархомчук Т. Трясовина обвалу Зе-влади. Чи є життя без Єрмака? [Електронний ресурс] / Тетяна Пархомчук // Україна молода. – 2025. – 10 груд. – Електрон. дані.** Проаналізовано внутрішньополітичну ситуацію в Україні. Відзначено такі резонансні події в суспільно-політичному житті як: викриття корупційної схеми в енергетиці; відставка глави Офісу Президента України (ОПУ) Андрія Єрмака; проведення обшуку у народної депутатки Анни Скороход, яку підозрюють у вимаганні хабаря. Розглянуто можливість перезавантаження української влади, зокрема спрогнозовано політичні перспективи Президента України Володимира Зеленського та колишнього головнокомандувача Збройних сил України (ЗСУ), посла України у Великій Британії Валерія Залужного. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3989/180/192597/>

89. Представники Комітету з питань інтеграції України до ЄС працюють на сесії COSAC у Копенгагені [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС Іванна Климпуш-Цинцадзе, перший заступник голови Комітету Вадим Галайчук і член Комітету Дмитро Любота беруть участь у засіданні Конференції COSAC - Комітетів з європейських справ країн-членів Європейського Союзу та з європейської інтеграції країн-партнерів і країн-кандидатів на вступ до ЄС, яке відбувається в Копенгагені. Під час двосторонніх зустрічей делегація Комітету з питань інтеграції України до ЄС обговорила з європейськими партнерами необхідність збільшення військової підтримки, енергетичної та фінансової допомоги Україні. Йшлося і про внутрішньополітичну ситуацію та боротьбу з корупцією. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388952>

90. Резніченко В. Закладено в бюджет – 2026: Гетманцев анонсував "мінімалку" для вчителів від 21 тисячі грн. [Електронний ресурс] / Вікторія Резніченко // *Focus.ua* : [вебсайт]. – 2025. – 5 груд. — Електрон. дані. Про зарплати освітян в державному бюджеті на 2026 р. народний депутат, голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данило Гетманцев повідомив у дописі в "Telegram". За його словами, перегляд окладів вчителів був однією з причин, чому депутати мали підтримати законопроект, адже вчителі в Україні досі отримують одні з найнижчих зарплат, це — неприйнятно. Вказано, що мінімальний оклад становитиме від 21 тис. грн. Також Д. Гетманцев повідомив, що найвищі зарплати в Україні зафіксовані в галузях ІТ (65 047 грн, зросли на 717 грн), авіатранспорту (56 854 грн, зменшилися на 174 грн), фінансів і страхування (53 971 грн, зросли на 3265 грн). За даними Державної служби статистики України найнижчі

середні зарплати — в галузях освіти (16 984 грн, зросли на 83 грн), бібліотек, музеїв і архівів (14 531 грн, зменшилися на 705 грн), творчості, мистецтва та розваг (14 809 грн, лишилися без змін). Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735764-derzhavniy-byudzhhet-2026-minimalna-zarplata-vchiteliv-zroste-do-21-tisyachi-grn>

91. **Ростислав Тістик: Наступного року надходження до бюджетів громад від ПДФО зростуть до 64 %** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 5 груд. [№ 487]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Ростислав Тістик, Державний бюджет на 2026 рік ухвалено з урахуванням пропозицій щодо виділення додаткових коштів на закупівлю зброї, збільшення до 64 % надходжень місцевим бюджетам від ПДФО, а також додаткового фінансування для освітян на 4,8 млрд грн. Він уточнив, що уже з 1 січня зарплати вчителям зростуть на 30 %, а з 1 вересня наступного року ще додатково на 20 %. Політик окремо звернув увагу на те, що в бюджеті наступного року окремо закладено кошти на придбання ліків для дітей з ахондроплазією. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/389009>

92. **Ростислав Тістик: Нова програма з МВФ стає своєрідним «якорем» для великих рішень, зокрема для Європейського Союзу, країн G7 та інших наших партнерів** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані. Як зазначив народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Ростислав Тістик, маємо зосередитися на протидії ухиленню від сплати податків, на кроках проти тіньової економіки, щоб у нас було більше конкурентної економіки. Політик наголосив, що ключові цілі продовження співпраці з Міжнародним валютним фондом - це утримання макроекономічної стабільності, відновлення боргової стійкості, забезпечення зовнішньої стійкості, посилення боротьби з корупцією і

покращання управління, особливо в секторі державних підприємств. За його словами, мобілізація доходів передовсім передбачає оподаткування доходів через цифрові платформи, закриття митних лазівок для імпорту споживчих товарів, скасування винятків щодо обов'язкової реєстрації платників ПДВ. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388950>

93. Савінцев С. "Поки не звільнять Сирського": Безугла оголосила страйк та погрожує зупинити роботу ВРУ [Електронний ресурс] / Сергій Савінцев // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що народна депутатка Мар'яна Безугла вирішила блокувати будь-яку діяльність Верховної Ради України (ВР України). Вона вказала, що саме її не влаштовує: протиповітряна оборона (ППО) досі має критичні проблеми з упорядкуванням, адже пропускає російські безпілотники, не закриваючи повітряні коридори, які вони використовують місяцями; понад мільйон заброньованих, сотні тисяч не воюючих "прилаштованих" військових і лише десятки тисяч людей на фронті без ротаций; ніякого скорочення роздутих штабів, змін мобілізації, впровадження термінів служби; військової юстиції немає, антикорупційна діяльність у війську мінімальна, військові статuti та інші ключові закони не змінені; антикорупційні органи припинили публікувати "плівки" і не оголошують підозри. Крім того, народна депутатка звернулася до Президента України Володимира Зеленського. За її словами, не призначати керівника Офісу Президента України (ОПУ) хоч місяцями може бути навіть на краще та зменшити "тоталітаризм", але не можна системно ігнорувати те, що відбувається з обороною країни. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736177-bezugla-zayavila-shcho-blokuvati-bud-yaku-robotu-verhovnoji-radi-vimagaye-zvilniti-sirskogo>

94. Сергій Нагорняк: Попри масовані удари рф українська енергосистема демонструє стійкість і швидко відновлюється [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України //

Голос України. – 2025. – 2 груд. [№ 484]. – Електрон. дані. Як розповів народний депутат, член фракції політичної партії «СЛУГА НАРОДУ» Сергій Нагорняк, сьогодні в Україні через масовані атаки росіян дефіцит електроенергії складає близько 30 %. Політик наголосив, що найближчим часом в енергосистему може бути додано приблизно 160 МВт з атомних електростанцій. З його слів, у державі робиться все, щоб збалансувати енергосистему й не допустити її критичного ураження. Він зауважив, що водночас в Україну завозяться промислові накопичувачі електричної енергії.
Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388919>

95. **Ткачук С. Бюджет-2026: зарплати депутатів підвищили на 120 тис. грн, а для військових "грошей не знайшлося" [Електронний ресурс] / Софія Ткачук // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 3 груд. — Електрон. дані.** Повідомлено, що 03.12.2025 Верховна Рада України (ВР України) ухвалила рішення про підвищення виплат народним депутатам на 120 тис. грн., тож тепер кожному депутату щомісяця виділятимуть по 200 тис. грн на "роботу з виборцями", утримання приймалень та інші службові потреби. Про це стало відомо з фінального висновку Бюджетного комітету щодо законопроекту про державний бюджет на 2026 р., фото якого оприлюднив народний депутат фракції "Європейська солідарність" ("ЄС") Олексій Гончаренко. У документі зазначено, що народним депутатам відшкодуватимуть витрати, пов'язані з виконанням депутатських повноважень, у розмірі трьох місячних зарплат, які не підлягають оподаткуванню. Крім того, законопроект доповнює пункт про зупинення на 2026 р. дії окремих положень закону про статус народного депутата саме в частині відшкодування депутатських витрат. У коментарях до законопроекту О. Гончаренко підкреслив, що у проекті бюджету на 2026 р. не передбачено підвищення зарплат військовим, і наголосив на важливості цього питання. За його словами, гідна оплата праці військових є ключовою для мотивації та підтримки боєздатності армії. Депутат зазначив, що

кошти на інші статті бюджету, зокрема на депутатські відшкодування та інші потреби, знайти можна, а на військових – немає. Він наголосив, що підвищення зарплат захисникам країни слід розглядати не як видатки, а як інвестицію у безпеку держави. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/735555-derzhbyudzheta-na-2026-rik-zarplati-deputativ-zbilshili-na-120-tis-grn-ostanni-novini>

96. **Трембач А. НАБУ проводить обшуки в податковій: можлива причина — справа про корупцію в енергетиці [Електронний ресурс] / Андрій Трембач // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 10 груд. — Електрон. дані.** Як повідомила "Економічна правда" із посиланням на джерела в податковій, НАБУ здійснює обшуки у центральному апараті Державної податкової служби України (ДПСУ). Одночасно з цим обшуки проводяться в низці обласних управлінь податкової. Відомо про обшуки у регіональних управліннях податкової у Хмельницькій та Миколаївській областях. За словами народного депутата Олексія Гончаренка, обшуки стосуються подій, які відбувалися у 2024 та на початку 2025 рр. і пов'язані з питанням ризикових підприємств. Текст: <https://focus.ua/uk/politics/736411-nabu-provudit-obshuki-v-podatkoviy-mozhliva-prichina-sprava-pro-korupciyu-v-energetici>

97. **Українська делегація переймає французький досвід управління державною власністю [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 груд. [№ 485]. – Електрон. дані.** Зазначено, що у складі української делегації у Парижі заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Олексій Мовчан разом із представниками Міністерства економіки, довкілля та сільського господарства та Фонду державного майна взяв участь у робочій поїздки до Французької Республіки. Візит відбувся у межах проєкту технічної допомоги, організованого «Agence Francaise de Developpement» та «Expertise France in Ukraine», і був

спрямований на обмін практичним досвідом у сфері управління державною власністю. «Мета була проста, але амбітна: подивитися, як у Франції працює система управління державною власністю і забрати з собою максимум практичних інсайтів, — розповів О. Мовчан. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/388948>

98. Хаджирадєва В. МВФ вимагає від України введення нових податків [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // **Korrespondent.net** : [вебсайт]. – 2025. – 1 груд. — Електрон. дані. Вказано, що Україна та Міжнародний валютний фонд (МВФ) успішно завершили переговори щодо нової програми макрофінансової допомоги на рівні персоналу. У випадку остаточного затвердження всіх умов, це фінансування забезпечить надходження до українського бюджету 8,1 млрд доларів протягом 2026 – 2029 рр. Як наголосила прем'єр-міністерка України Юлія Свириденко, програма допоможе профінансувати критичні видатки, зберегти макрофінансову стабільність і залучити додаткову зовнішню підтримку. За словами голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань бюджету Роксолани Підласи, «це менше, ніж ми очікували і ніж нам потрібно, але програма з МВФ - ключ до отримання фінансування від інших партнерів, зокрема й репараційного кредиту». Розглянуто ключові вимоги МВФ для продовження фінансової програми: запровадження оподаткування доходів, отриманих через цифрові платформи, («податок на OLX»); перегляд пільги, яка наразі звільняє громадян від сплати ПДВ і мита за імпортовані посилки вартістю до 150 євро; перегляд спрощеної системи оподаткування; збереження 5 % військового збору після закінчення війни. Наведено коментарі народного депутата України Ярослава Железняка щодо можливих наслідків нововведень. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4836845-mvf-vymahaie-vid-ukrainy-vvedennia-novykh-podatki>

99. Хаджирадєва В. Чому Україна не планує перейти на євро відразу після вступу до ЄС *[Електронний ресурс]* / Вікторія Хаджирадєва // **Korrespondent.net** : [вебсайт]. – 2025. – 9 груд. — Електрон. дані. Вказано, що згідно з офіційною заявою Національного банку України (НБУ), перехід на євро можливий лише після виконання економічних критеріїв конвергенції, що включають стабільність інфляції, контроль бюджетного дефіциту й узгодження з Європейським Центральним Банком (ЄЦБ). Питання переходу на євро в короткостроковій перспективі не стоїть: процес є тривалим і не відбудеться до 2030 р.; у короткостроковій перспективі можливе лише посилення ролі євро у валютних і фінансових операціях, але гривня залишатиметься основною валютою для населення та бізнесу. Наразі НБУ досліджує досвід інших країн, зокрема Молдови, яка здійснила такий перехід. Голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данило Гетманцев підтримав плани НБУ щодо переорієнтації на євро як основну валюту та наголосив на необхідності готуватися до посилення ролі євро в українській економіці, адже ЄС став найбільшим торговельним партнером України. Розглянуто: причини, через які шість країн ЄС (Чехія, Данія, Угорщина, Польща, Румунія, Швеція) досі не запровадили євро; особливості переходу на євро Болгарії; переваги та недоліки переходу країн ЄС на євро. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4838993-chomu-ukraina-ne-planuie-pereity-na-yevro-vidrazu-pislia-vstupu-do-yes>

100. Ханас О. Посилення заходів для ухилянтів від мобілізації: Рада готує законопроект, — Веніславський *[Електронний ресурс]* / Оксана Ханас // **Focus.ua** : [вебсайт]. – 2025. – 2 груд. — Електрон. дані. Зазначено, що не всі народні депутати підтримують жорсткі заходи щодо так званих "ухилянтів", хоча член Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань національної безпеки, оборони та розвідки Федір Веніславський вважає інакше, про що і повідомив у бесіді з "Телеграфом". За

його словами, якщо людина самовільно залишила військову частину, або не з'явилася до територіального центру комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП), то для неї мають наставати певні негативні наслідки, що ускладнюють її життя. Серед таких, наприклад, заборона на водіння авто і блокування рахунків. Ф. Веніславський згоден, що потрібно змінювати законодавство щодо засад мобілізації, однак, з огляду на те, наскільки це чутливе питання в суспільстві, у парламенті не вистачає голосів за більш жорстку реакцію на дії тих, хто ухиляється від призову. Він додав, що зараз темпи мобілізації в Україні — приблизно 30 тис. осіб на місяць останніх півтора року без будь-яких різких коливань. Текст: <https://focus.ua/uk/voennye-novosti/735407-mobilizaciya-v-ukrajini-u-radi-proponuyut-posiliti-pokarannya-za-uhilennya-vid-prizovu>

101. Шевчук А. Обшук у Скороход: депутатці повідомили про підозру [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2025. — 5 груд. — Електрон. дані. Наведено інформацію Національного антикорупційного бюро України (НАБУ) про те, що НАБУ та Спеціалізована антикорупційна прокуратура (САП) спільно зі Службою безпеки України (СБУ) викрили злочинну групу, очолювану народною депутаткою України від партії «За майбутнє» Ганною Скороход. За даними слідства, її учасники запропонували представнику бізнесу за 250 тис. доларів організувати накладення санкцій Ради національної безпеки і оборони України (РНБО) на компанію конкурента. Наразі депутатці, її помічнику та спільнику повідомили про підозру. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4838100-obshuk-u-skorokhod-deputatsti-povidomyly-pro-pidozru>

Див. також: 37, 39-40, 51-52, 58-60, 63-64, 78, 81

Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого

Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
11 грудня 2025 р.